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Duben – měsíc bezpečnosti 
Duben je takový zvláštní měsíc. Nejenže v něm vylézají hadi a štíři a 
několikrát za den se mění počasí, ale na našich silnicích se opět po zimě 
začínají hemžit nejrůznější přibližovadla, uložená přes zimu v garážích, 
kůlnách, stodolách či sklepích. Jejich řidiči se po zimním spánku dostávají do 

provozu, který oproti předešlému roku opět o něco zesílil. A tak byl duben po řadu let, tak 
jako třeba březen – měsíc knihy, vyhlašován měsícem bezpečnosti silničního provozu. Mělo 
to být jakési připomenutí všech řidičských povinností - bývaly posilovány hlídky dopravní 
služby, v některých okresech na nejisté řidiče padl děs a nevyjížděli v dubnu vůbec - už třeba 
proto, že neměli vozidlo úplně v pořádku a že pravděpodobnost postihu byla 
v dubnu větší než jindy. On totiž obvykle po skončení „měsíce" nastal 
útlum, mimořádné akce skončily a vše se vrátilo do starých kolejí. Jeden 
dva měsíce byly častější kontroly, a i piráti si dávali trochu pozor. A dnes? To jistě zná 
každý z nás. Jedete-li v obci padesátkou, většina z těch, kteří vás předjíždějí, si významně 
ťuká na čelo, proč zdržujete. Takže vyhlašování nárazových akcí asi velký smysl nemá, 
důležitější je důsledná kontrola a nekompromisní postih těch nejzávažnějších řidičských 
hříchů, které nejvíce ohrožují bezpečnost, jako nedání přednosti, jízda na červenou, 
předjíždění kolon apod., prostě to, co všichni známe, ale co se bohužel málokdy postihuje. 
Kontroly stále bývají jen statické, nějaké to měření rychlosti a občas fotodokumentace 
přestupků na křižovatkách. A tak duben, ač oficiálně nevyhlášen, by měl pro každého z nás 
znamenat výzvu ke zvýšení ohleduplnosti k druhým – protože svoboda jednotlivce musí 
opravdu končit tam, kde začíná svoboda druhého. 

-red- 

Ze zasedání zastupitelstva obce 
Dne 16. března 2009 se zastupitelstvo obce Černá v Pošumaví sešlo na svém 26. 

zasedání. Za přítomnosti sedmi zastupitelů a občanů obce byly projednány a schváleny 
zejména tyto záležitosti: 
rozpočtové opatření obce č. 1/2009 / prodej pozemku p.č. 448/39 / zveřejnění záměru  
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pronajmout pozemky KN – 1498/1, 1498/2, 1531/10, 185/28, 185/34, 185/35, 211/101,  
211/105, 422/7, 1232/3, PK – 497/3, 497/5, 497/6, 497/7, 497/8, 497/9, 698/35, 698/36, 
698/38, 497/10, 725, 767, 763/0/2, 766/0/2, 534/25, 569, 497/5, 702, 703/0/1, 497/4, 695/1, 
769, 574, 591/5 a 724 k zemědělskému využití / přijetí dotace z integrovaného operačního 
programu na typový projekt Czech POINT / příspěvek na provoz pojízdné prodejny 
zabezpečující prodej potravin na Mokré, Muckově a Bližné  / přijetí finančního daru od 
firem působících v Dolní Vltavici na pořízení projektové dokumentace pro stavební povolení 
stavby ČOV Dolní Vltavice / pronájem části pozemku p.č. 203/1 k provozování lidové 
technické zábavy na letní sezónu / zveřejnění záměru prodeje pozemku p.č. 372/48 a části 
pozemku p.č. 618/2. 

Usnesení, zápis s přílohami a oznámení záměrů z 26. zasedání obecního zastupitelstva 
obce Černá v Pošumaví najdete samozřejmě v plném znění na našich internetových 
stránkách a na úřední desce obecního úřadu. 

Vypráví Marie Lomecká (Kholová) 
Záznam pořízený dne 4. ledna 2009 
„Pocházím z Táborska, kde jsem se narodila a zde jsem od roku 1927 nepřetržitě mimo 
období války. Tatínek se jmenoval Jiří Adamovitsch a někdy v roce 1929 nebo 1930 koupil 
statek Jestřábí a od té doby jsme tady bydleli. Chodila jsem do Obecné české školy, která 
byla v roce 1929 poprvé otevřena v Hůrce a já nastoupila do 1. třídy. Školu stavěla 
Pošumavská jednota, všichni Češi, kteří tehdy mohli, se na její výstavbu skládali a ti, co 
nemohli, chodili tam pracovat. Po skončení školy jsem pak odešla do Českých Budějovic, do 
kláštera sv. Josefa na studie, kde jsem byla až do roku 1940, kdy Němci všechny české školy 
uzavřeli, rovněž klášter se uzavřel a já pak pokračovala dál v civilní škole.“ 
Období před válkou. 
 „Statek Jestřábí patřil původně knížeti Schwarzenberkovi, pak mu byl vyvlastněn a 
tatínek ho koupil od Státního pozemkového úřadu. Bydleli jsme na statku, který byl postaven 
kolem dokola, z jedné strany kravín, naproti konírna a pak prasata a bytové prostory. 
Domek, který stál vedle, tam bydleli naši zaměstnanci, druhý dům patřil Obci Černá a 
původně to byl dům pro zaměstnance Tuhových dolů. Nad Jestřábím byla také tírna lnu, 
kterou tatínek přestavěl na obytný dům pro zaměstnance. Dneska je to chata ing. Petříka, 
bývalého ředitele Statku Černá. Pak byly ještě o něco vzdálenější domy, jeden, který postavil 
nějaký Jusko, jehož manželku si pak vzal Karl Christl, další majitel, domu se pak říkalo 
„Christlovina“. Pak byl dům u vápencového lomu, kterému se říkalo „Schneidrův dům“ a 
jehož majiteli byli Feierovi. Jiné domy zde nebyly, pouze louky a les, který patřil německým 
sedlákům. Nám patřily pozemky asi o rozloze 126 ha směrem nahoru k Bližné. Na Bližné a 
na Radslavi byli pouze samí Němci. Do obchodu jsme chodili do Hůrky, kde byli dva 
obchody, které patřily Němcům, jinak v Hůrce bydleli čeští zaměstnanci. Do Hůrky to bylo 
kousek cesty přes olší, v Černé byly také dva obchody. 
 Na statku pracovali Němci, mimo šafářů, což byli Češi. Spolupráce s německými 
zaměstnanci i s ostatními lidmi byla poměrně dobrá až do roku 1937, kdy přijel Konrád 
Henlein do Horní Plané, kde řečnil a všechny úplně nainfikoval. Od té doby jsem i já, která 
měla jako dítě přátele mezi Němci, byla najednou jejich nepřítelkyní a začalo to zde být 
životu nebezpečné. V létě 1938 jsem ukončila dříve prázdniny a vrátila se na studie. 
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 Začaly se tvořit skupiny Hitlerjugend, kde mladí naprosto zfanatizovaní chlapci 
postupně zvyšovali nenávist k Čechům, tatínka, přestože s Němci dobře vycházel, chtěli 
dokonce pověsit a tak bylo nutno počítat s útěkem. 
Rodiče zde byli sami a postupně to zde začínalo být velmi vyostřené a tak naši 28. září, na 
svátek sv. Václava se rozhodli k útěku. Jelo se povozy, na jednom byli šafáři a na druhém 
Slováci, kteří zde byli na práci a během noci odjeli všichni do Plané nad Lužnicí k našim 
příbuzným. Rovněž já jsem dostala povolení z ústavu, odkud jsme normálně nikam nemohli, 
že mohu jet k rodičům a tak jsem s nimi přečkala válku až do května 1945. Během války se 
dále hospodařilo, Němci zvedali ruku Hitlerovi, ale pak, když museli odejít na frontu, začali 
chápat tu hrůzu, ale báli se jeden druhého a strašně se mezi sebou udávali. Například klukovi 
bylo 22 nebo 23 let, měl za sebou českou vojnu, ale i když to byl Němec, byl pro ně nepřítel. 
Shromáždili je, odvedli do větší vesnice, vyšetřovali, fackovali, vyhrožovali a pak je jako 
první poslali na ruskou frontu, kde všichni popadali. Hitler posílal na Polsko a Rusko 
především sudeťáky, protože jim nevěřil.“ 
Tuhové doly a rašelina. 
 „Když jsem chodila do školy byly už České tuhové závody i německé 
Schwarzenberkovy uzavřeny a byly jen ty, které jsou dnes pod vodou. Jako děti jsme byli 
stále špinaví od tuhy. 
Do Mayerbachu vedla tehdy úzkokolejka, kam se jezdilo pro borky na rašeliniště, jako děti 
jsme se na vozících vozili. 
Němci postavili i současný výkup v Hůrce.“ 
Období po válce.  

„Válku jsme přežili v Plané nad Lužnicí, odkud pocházela moje maminka. Hned po 
skončení války v květnu 1945 jsem se jela podívat na Jestřábí, tehdy jsem pracovala 
v Madetě a auto jsem si půjčila. Tady byla americká armáda, která mě poprvé nepustila, ale 
na druhý pokus se to povedlo. Dostala jsem se na Jestřábí, kde bydleli ti samí Němci jako 
před válkou. Byli většinou klidní, protože se jednalo o starší lidi a ti nebyli tak zfanatizovaní 
jako mladí. A mladí, kteří byli nadšeni Henleinem a Hitlerem většinou padli na frontě, domů 
se nevrátili. Mluvila jsem německy, se všemi jsem se znala a při mém návratu mě poměrně 
radostně vítali. V našem bytě bydlel jeden Němec, byt byl jako po vybílení, z nábytku tam 
skoro nic nezůstalo, přišla jsem do holých zdí. 
 Statky totiž spadaly během války pod správu v Linci a tak všechny pěkné věci se 
odvezly do Lince, nezůstalo nic, ani dobytek. 
Naši sem přišli o něco později, v září 1945, otci se sem dokonce vůbec nechtělo, ale já to 
považovala za svůj domov a tak jsem zde zůstala a pak když přišli, začali jsme znovu 
hospodařit. Bylo to však těžké, všechno se dávalo pomalu dohromady, sháněli jsme, kde se 
co dalo, vozili jsme například prasata z Moravy, ale pomalu se statek dával do chodu.“ 
Americká armáda. 
 „S americkými vojáky jsem měla jen ty nejlepší zkušenosti, zejména ti první, kteří 
sem přišli, byli přátelštější, to byli ti frontoví, kteří když zjistili, že jsem Češka a uměla jsem 
i anglicky, tak mě dost často potřebovali jako tlumočnici a překladatelku. Velice slušně se 
chovali, měli starost, zda mám dostatek jídla a podobně. Pak odjeli a přijela jiná armáda, její 
vojáci už byli spíš obchodníci, už nebyli tak přátelští a vstřícní. S nimi jsem se již nestýkala, 
byli sice slušní, ale odměření a zejména Němky to s nimi táhly a vojáci si užívali. Velitelství 
bylo v Hůrce a v Černé, kde je dnes hotel Rex a pak ještě v budově bývalé pošty naproti 
pivovaru.“ 
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Transport smrti. 
 „Němci vedli vězně z koncentračního tábora z Rakouska přes Dolní Vltavici a Černou 
směrem k Hůrce a Horní Plané. V každé vsi se museli přidat dva muži k hlídání a vedení 
vězňů. Všem obyvatelům bylo přikázáno, že se nesmějí dívat z oken, pokud transport 
nepřejde. K vedení vězňů se přidal i občan Gammlinger, který bydlel v Černé na čp. 43 a 
patřil k těm nejhorším. Samotní vězni to byli prakticky kostry potažené masem, každý hlídač 
je ještě popoháněl, tloukl a kopal do nich. A právě tento člověk, který patřil k Freikorpsu si 
počínal nejhůře a také byl po válce souzen a dostal trest smrti.“ 
Odsun Němců. 
 „Po válce se dále hospodařilo, naši četníci, kteří sem přicházeli se chovali úplně 
normálně, Němci si nestěžovali, většinou však byli zalezlí doma. Četníci se spíše zajímali o 
všechny nové, kteří přicházeli, protože ti se většinou nechovali dobře. 
 Další období už bylo nepříjemné nejen pro Němce, ale i pro Čechy. Přijeli neznámí, 
mladí četníci, řada z nich slovensky mluvících a začali organizovat odsuny. Byla ustavena 
komise, která určila, kdo a v které vesnici bude odsuny provádět. Sama jsem nikdy nešla ani 
kolem, protože to byla tragédie národa. Když jsem viděla ty staré lidi, jak odcházeli, každý 
jen s nějakou taškou na nádraží do Hůrky, bylo mi jich líto. Na nádraží je řadili a pak vozili 
do Krumlova, kde byl sběrný tábor. Byly určeny vagony, kterými se každý týden odjíždělo. 
 Němci byli velice dobře informováni o tom, že dojde k odsunu, bylo nám jich líto i 
přesto, co nám způsobili za hrůzu, když jsme sami museli utíkat a nechat doma všechno a 
ještě utíkat v noci, aby nás nezastřelili. Ti Němci, kteří bydleli blíže jako z Dolní Vltavice, 
Radslavi, Mayerbachu a podobně, se snažili utíkat sami. Převedli dobytek do Rakouska nebo 
Německa, odnesli si i nějaké věci, ale to bylo zpočátku, pak už byly odsuny přísně 
organizované.“ 
Dosídlenci a další hospodaření. 
 „Po odchodu Američanů přišli čeští četníci, kteří měli stanici v Černé, kde je dnes 
Obecní úřad. A pak začalo dosidlování. Co se týče dosídlenců, těch tady bylo mnoho, 
Slováci, Rumuni, snad z celé Evropy, o náš statek však zájem nebyl, tam se muselo tvrdě 
pracovat. Řada těch lidí chodila od statku ke statku (mám na mysli Černou, Bližnou a další), 
někteří začali vytahovat stranické legitimace s tím, že oni mohou všechno. Řada baráků však 
byla obsazena tak, že po 4 – 5 ti letech po odsunu Němců byly tyto pečlivě udržované domy 
vykradené, rozbité a téměř na spadnutí. Dobytek po Němcích ovšem zůstal, každý hledal jen 
ten lepší barák, pak si tam nahnal dobytek a horší baráky zůstávaly stát. Přišli další 
dosídlenci, chvíli tam zůstali a zase to za čas vzdali. V každé vsi byli vždy jeden až dva 
„zlatokopové“ a ti ostatní se snažili hospodařit, ale moc jim to nešlo. Těch, co chtěli 
hospodařit na jednotlivých statcích bylo málo, většinou neměli žádnou praxi, nebyli 
neschopní, ale na Šumavě se muselo hospodařit úplně jinak než ve vnitrozemí a ti lidé to 
neuměli. Tak se začaly statky rabovat, mnoho jich zůstalo opuštěných, ani jsem tam 
nechodila, protože jsem znala ty vesnice jako upravené, čisté a obílené. 
Několik dosídlenců však bylo velmi snaživých, např. pan Václav Růžička, který převzal 
statek na Radslavi. Byl obchodníkem v Budějovicích a kvůli synovi Vaškovi, který chtěl být 
mermomocí sedlákem, šli na Šumavu. 
Někteří se k nám chodili ptát, jak se co dělá, jak se seje a podobně, řada z nich a byli zde i 
z Ukrajiny, nebyla zvyklá vůbec samostatně pracovat. 
 Když se začalo uvažovat o výstavbě přehrady Lipno, tak se některé osady vůbec 
neosidlovaly a pouze se tam dávali národní správci, kteří v těch obcích bydleli a kde se přece 
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 jen trošku hospodařilo s tím, co zbylo po Němcích. 
 Restituce dosídlencům po roce 1989 rozhodně nebyly v pořádku, řada jich byla 
odškodněna, přestože tenkrát přišli, zničili a odešli.“ 
Znárodnění a kolektivizace. 
 „Přes počáteční potíže jsme již na statku Jestřábí v roce 1948 poměrně slušně 
fungovali. Pak přišla změna, my protože jsme měli přes 100 ha jsme padli do 1. etapy 
vyvlastnění a znárodňování. Vystěhovali nás do Hůrky, což tatínek velmi špatně snášel po 
zdravotní stránce a také brzy po Únoru 1948 dostal mrtvici a zemřel. Znárodnění 
doprovázelo i bourání baráků, přijeli vojáci a četníci a začali bourat celé vesnice, bylo nám 
všelijak, když padal jeden barák za druhým. Pozdější kolektivizace, vznik Jednotných 
zemědělských družstev a Státních statků nebyla zas tak úplně obtížná. Jak jsem již řekla, 
dosídlenci, kteří na statcích hospodařili to skutečně moc neuměli a tak nakonec i vítali vznik 
JZD. Avšak ani družstvům se moc nedařilo, většinou vládli členové KSČ a ti tomu rovněž 
moc nerozuměli. V družstvu každý mluvil jinou řečí, každý byl jiné povahy, nemohli se 
domluvit ani mezi sebou, natož na tom, jak společně hospodařit. Můj muž pracoval ve 
výkupu v Hůrce, bratr žil na Bližné, pak si vzal nějakou jugoslávku a bydleli v Českém 
Krumlově. Muž pak odešel na ředitelství do Krumlova a já dělala ve výkupu až do penze.“ 
Další osudy. 
 „Měla jsem špatný kádrový posudek a tak jsem zpočátku dost těžko hledala 
zaměstnání, dělala jsem také u zedníků a pak teprve ve výkupu. 
Jestřábí přešlo pod Státní statky, pan Václav Růžička, který přišel o svůj statek v Radslavi, 
dělal pak jakéhosi správce na Jestřábí, nejdříve tam ale bydlel nějaký Šinko z Pláničky. 
Já jsem na Jestřábí nesměla, byla jsem všude sledována, pak přišel pracovat na Jestřábí pan 
František Malý a po něm Josef Vála, ten pak bydlel v našem bytě, to už byl pan Růžička 
pryč. Osud Jestřábí se pomalu naplňoval, připravovalo se bourání, ráda bych bývala tomu 
zabránila, můj druhý muž se znal s památkáři a mohlo by se tenkrát Jestřábí zachránit, ale 
dozvěděli se to tajní a tak se začalo rychle v noci bourat.“ 
Farářův osud. 
 „Velmi dobře jsem znala pana faráře Jana Prachaře, často za mnou chodil, chtěl znát 
různé názory. V roce 1949 se mi narodila dcera Jitka, říkal, že se těší, jak jí bude křtít, ale 
pak k tomu nedošlo. Jitka se narodila na Bílou sobotu a pan farář právě v tento den utekl. 
Existovala v Krumlově určitá skupina, která varovala, co se bude dít. Oni ho hlídali zepředu 
na faře a on, když se dozvěděl o hlídání, tak vyšel zadním vchodem na zahradu, vytlačil 
motorku a ujel jim. On byl již předtím varován, že bude stíhán, vědělo se, že má spolupráci 
se západem. V Americe, kam se pak dostal, postavil kostel, dělal bohoslužby a mše za zdejší 
občany, ale pak s ním někdo ve Vídni zúčtoval, údajně po něm šla tajná policie, zřejmě toho 
měl více.“ 
Návraty Němců. 
 „Každoročně kolem 12. září, kdy má svátek Marie, mívají Němci v Černé mši svatou a 
to v době, kdy zde bývala pouť. Mají s sebou svého kněze, já se pokud mi zdraví dovolí 
vždy zúčastním a dobře poslouchám, co kněz při kázání říká. Kdyby říkal něco škaredého, 
určitě bych mu nahlas odpověděla, ale vždy mluvil velice pěkně. Nikdy si nestěžoval, jen 
říkal, že jsou rádi, že se tady mohou sejít, ale je jich, těch přímo odsunutých, stále méně. 
Někteří mě dokonce poznali, říkají, že už by zpátky nešli, mají tam své domovy, přišli do 
úplně rozbitého Německa, já dobře znala, jak vypadal Mnichov po válce, a co svojí 
houževnatou prací dokázali.“ 
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Na závěr. 
„Na Jestřábí bylo krásně, nádherný výhled, dobře se žilo do války a částečně i po 

válce, ale pak nám vládnul kdejaký negramot. Co tady bývalo zvěře, ale pak každý jen střílel, 
do přírody neinvestoval a většinou pytlačil. I s přehradou jsme bohužel přišli o krásnou 
přírodu.  
Ale přežili jsme a jsem ráda, že jsem se dočkala změny v listopadu 1989!“ 

Ing. František Záhora 

Zprávy z MŠ 
Mateřská škola vyhlašuje zápis dětí do MŠ na školní rok 2009/2010. Jestliže máte zájem 
umístit své dítě do školky od září nebo i v průběhu školního roku 2009/2010, dostavte se do 
MŠ v týdnu od 27. dubna do 30. dubna 2009. 

H. Kliková 

Zprávy ze ZŠ 
Během roku 2008 i tento rok jsme se věnovali projektu „Pěstování zeleniny – brambor.“ 
Nejdříve jsme sázeli, okopávali, vykopávali, vyhledávali recepty a vše vyvrcholilo výrobou 
bramborového salátu a vytvořením kuchařky – pokrmy z brambor (je k nahlédnutí ve škole). 
Dalším projektem, na kterém pracujeme je „Život indiánů.“ Již jsme navštívili indiánskou 
vesnici v Miroticích u Písku a také jsme na začátku školního roku zakopali „válečnou 
sekeru.“ V březnu jsme uspořádali „Indiánský maškarní karneval“ a celá akce vyvrcholí na 
konci školního roku hledáním pokladu. 

Mgr. Michaela Rokosová 

Společenská rubrika 
V  dubnu svá výročí oslaví paní Vlasta Žilíková, Anna Kortišová a Jitka 

Kuculová. 
Všem jubilantům přejeme vše nejlepší, hodně štěstí, zdraví a pohody 

v osobním životě. 
 

V březnu nás navždy opustil pan Antonín Szalaj. 
Za SPOZ Věra Daňová 
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Rodina 
Všichni dobře víme, že základním životním prvkem každé společnosti je rodina a její 

spojující silou a energií je žena, dárkyně života, lásky a tvůrkyně domova. To je úloha daná 
jí samou podstatou lidské existence a lidské společnosti vůbec.             A právě dnes, v této 
naší současné době jsme bohužel svědky obrovského rozpadu a úpadku rodinného 
společenství, rodinných vztahů a současně s ním znehodnocování základního, ničím 
nenahraditelného poslání ženy. Z dárkyně a zachovatelky života se stává častěji pouze 
předmět a cíl sexuálních nároků a výstředností, které nám dnes a denně ze všech stran 
předkládají a vnucují  
sdělovací prostředky všeho druhu a za výkřiků o volnosti, nové době a sexuální svobodě, se 
pak stáváme užaslými svědky zcela vážných snah o to, aby se muži mezi sebou mohli ženit a 
ženy vdávat. Dokonce nám všichni tito sexuální demokraté s vážnou tváří tvrdí, že je to 
jejich přirozené a svaté právo.  
 Stáváme se tak svědky nikdy nebývalé devastace mravního myšlení. Prostituce živená 
bezuzdnou honbou za penězi se šíří jako požár celou společností a zachvacuje i naše malá 
města a obce. Nikdy v minulosti jsme u nás, ale ani v ostatním světě nezaznamenali tak 
obrovský růst znehodnocování a pošlapávání důstojnosti ženy. Ovšem bez jejího souhlasu a 
přímé účasti by k němu nemohlo docházeti. 
 Rodina, tato jediná základní jistota citu a lásky, jediná jistota zachování základních 
lidských a přirozených lidských vztahů a ve svých důsledcích celé křesťanské civilizace je 
zcela záměrně rozvrácena a hanobena nesmysly o přežitku této výchozí společenské jednoty, 
nesmysly o svobodě ke zlu, o svobodě života bez jakýchkoliv povinností vůči druhému 
jedinci i svým vlastním dětem. Dnes už nejde jen o nebezpečí politické, o nebezpečí hrozící 
nám z fašistických, komunistických nebo bůhví jakýchkoliv ideologií, ale valí se na nás 
povodeň morálního rozkladu, rozvratu lidských hodnot a ztráty kulturních měřítek. Místo 
abychom této povodni stavěli hráze, tak je strháváme. Strháváme je svým nezájmem, 
lhostejností i nechutí těmito jevy se důsledně a účinně zabývat a také je trestat. Pornografie 
valící se na naše děti a mládež ze všech stran, z televizních obrazovek, z novin a časopisů, 
jejichž jediným cílem je zobrazování a popisování pokud možno nejzvrácenějších intimností, 
podbarvená výplody hudebních erotomanů, vydávanými za hudbu, brutální a vulgární seriály 
pro nejmenší atd. To vše činí nejen v nás, ale především v našich dětech, v naší mládeži už 
doslova od mateřské školky jakýchkoliv objektivní a mravní pohled na svět. Důsledky všech 
těchto jevů se nám okamžitě a spolehlivě vracejí formou zkažených životů, rozvrácených 
rodin a hlubokého vnitřního žalu všech jejich postižených členů, ať již dětí nebo dospělých. 
A to nemluvím o AIDS jako důsledku těchto skutečností. Tyto důsledky nám však už na 
obrazovkách neukazují a o přímých souvislostech nemluví. 
 I v naší malé obci by bylo o čem hovořit. Vztahy mezi našimi občany nejsou zdaleka 
ideální, dnes a denně se o tom přesvědčujeme. Rozpadlé rodiny, zákonitě se množící sociální 
případy, kriminalita, neschopnost řady rodičů dát vlastním dětem minimální mravní základ 
pro život, ukázat, co je dobré a co zlé, a že v lidském životě skutečně existují 
nepřehlédnutelná pravidla chování, jejichž porušení se okamžitě každému jedinci vrátí. I u 
nás se objevují drogy. Mezi mládeží se nám objevuje marihuana, ale je možné získat i drogy 
tvrdé jako pervitin, heroin, ale i kokain. Jak je možné, že třinácti a čtrnáctileté děti mohou 
navštěvovat noční zábavy, diskotéky, a že rodiče o tom nic neví? Zvláště mladých rodičů 
bychom se měli zeptat, je-li jim to jedno a proč své děti řádně nekontrolují. 
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 Proč se divíme porodům dvanáctiletých dívek, dětským vrahům a zlodějům? 
Nezletilcům zabíjejícím vlastní rodiče nebo sourozence? Vždyť se jim ze všech stran přímo 
tyto normy jednání vnucují a nabízejí. Stud je vlastností neznámou, pojmy slušnosti, pravdy 
a dobra se už dávno staly záminkou k posměchu a dokonce pronásledování.  

Co tedy uděláme? Jsme schopni vůbec něco udělat, abychom mohli nejen sebe, ale 
hlavně naše děti uchránit? Toto jsou otázky dlouhodobé a do rána současný stav nikdo 
nezmění. Je jenom jediná cesta a není jiné volby. Cesta, kterou se většinou zdráháme 
nastoupit. Musíme se totiž vrátit k základním lidským normám, k těm normám, o nichž 
právě naše současná společnost tvrdí, že jsou dávno překonané. Ano, jsou překonané a teď 
právě sklízíme ovoce jejich překonání. Mluvím samozřejmě o náboženství a o Desateru, 
které je jedinou, po celá tisíciletí i dnes platnou normou chování jedince ve společnosti ať už 
křesťanské, židovské, islámské, které je zašifrováno v každé lidské bytosti i když o něm 
nechce slyšet.  

Zdá se, že jsme na tuto základní normu zapomněli slyšet, a že jsme se jí dobrovolně 
zřekli. Je totiž modernímu člověku nepohodlná. Ale potom si nestěžujme, jiná cesta totiž ke 
zlepšení lidských vztahů nevede a právě nyní vidíme toho Nového člověka, kterého nám po 
sobě zanechala společnost komunistická. Záleží jenom na nás na rodičích, našich matkách i 
babičkách tento základní morální kodex předávat od prvních okamžiků života dítěte, oživit 
ho v každé Vám svěřené duši. Musíme také jasně a zřetelně odsoudit všechno zavádějící, 
čím nás denně svět zahrnuje. 
 Rozpad rodiny, nevěra v manželství nejsou žádná velká a skvělá dobrodružství, jak se 
nám často předkládá. Je to katastrofa všech hodnot a vždycky tragédie celé skupiny lidí, 
tragédie, která bude na tuto skupinu působit, ať chce nebo nechce i po celý další život. Je to 
výraz vnitřní nekázně, sobectví a bezohlednosti, kterou se marně snažíme sami před sebou 
omlouvat.  

Celý svět si snad, říkám snad, začíná tyto skutečnosti uvědomovat. Je však nutné, aby 
si to především uvědomil také každý jedinec, každý z nás, bez každého z nás to nepůjde, my 
všichni se na této situaci podílíme. Nezměníme-li kodex našeho jednání, nevrátíme-li se 
k základním pravidlům chování v rodině, čistým vztahem mezi mužem a ženou, úctě 
k mateřství a matce, nebudeme-li chtít rozeznat hodnotu a práva každé lidské bytosti, pak 
nám žádná svoboda nic nepomůže a zničíme sami sebe. 

Zdeněk Zlámal 

Březen měsíc knihy (Týden čtení 9. -15. 3. 2009) 
Březen byl několik let měsícem internetu, 

ale v poslední době zájem o internet v knihovnách 
opadá a vracíme se opět k březnu, měsíci knihy. 
V tomto měsíci probíhal letos celostátně Týden 
čtení. Knihovny pořádaly různé akce, zejména 
čtení knih. Naše knihovna spolu s vedením školy 
uspořádala pro děti návštěvu knihovny spojenou 
s testem ze znalosti knížek. V pondělí 9. 3. zde 
byla 1. a 2. třída, děti měly za úkol poznávat 
postavy z večerníčků. Jejich znalosti byly velmi 
dobré, také poznaly, že pohádky nejsou jen  
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v televizi, ale že si je mohou i přečíst. Ve středu 11. 3. přišly děti ze 3. – 5. třídy. Pro ty jsme 
připravili test s ukázkami knih z učiva pro jejich třídy. Prokázaly dobré znalosti.  

Doufám, že tato návštěva knihovny se jim líbila tak, jako mně i vedení školy a že pro 
mnohé nebude návštěvou poslední. Na téma testů děti nakreslily obrázky, které jsou 
vystaveny v knihovně. 

Další akcí v tomto měsíci bylo setkání nad kronikou obce. Konala se 26. března a 
sešlo se asi 30 převážně mladých občanů, což je velice potěšující, že mají zájem o historii 
obce. Náš kronikář pan. Ing. Záhora měl opět velice dobře připravenou přednášku 
s ukázkami fotografií jak z historie, tak ze současnosti obce. Podobnou akci budeme pořádat 
na podzim. 

Kniha mého srdce 
Od 4. do 19. dubna 2009 probíhá celonárodní akce Kniha mého srdce. Dívejte se na 

televizi a pak můžete hlasovat pro tu svou knihu na adrese www.knihasrdce.cz nebo přijít do 
knihovny, kde jsou připraveny hlasovací lístky. Určitě se zúčastněte, každý jistě tu svou 
knihu máte. 

S projektem Kniha mého srdce souvisí samozřejmě řada doprovodných akcí a 
programů. Interaktivní charakter pořadu nespočívá jen v hlasování během přímého 
přenosu. Na těchto stránkách budou mít diváci možnost se sdružovat, doplňovat si 
informace, diskutovat nebo se účastnit literárních kvízů a jiných soutěží. Atmosféra celé 
akce se ponese v lehce bojovném duchu, nebude postrádat humor a zajímavá setkání. 
Nepůjde o soupeření mezi velkými literáty, ale mezi čtenáři, tedy mezi všemi těmi, kteří 
mají chuť zvolit si svou oblíbenou knihu! 

Magnesia Litera 
Další celostátní akcí je Magnesia Litera. Jejím hlavním posláním je popularizace dobrých 
knih českých autorů. Zároveň již probíhá hlasování čtenářské ankety Kanzelsberger cena 
čtenářů (společnost Kanzelsberger odměňuje tisíc vylosovaných čtenářů poukazem na 
libovolně vybrané knihy). K dispozici jsou pohlednice v knihovně. Aby byl hlas platný, 
musejí čtenáři uvést knihu, která poprvé vyšla v roce 2008 a tou knihou musí být původní 
česká beletrie - tedy próza, poezie nebo kniha pro děti. Hlasovat lze i elektronicky na adresu 
soutez@magnesia-litera.cz a to až do 10. dubna. Více http://www.magnesialitera.cz. 
Slavnostní vyhlášení se bude konat 18. dubna od 20.00 hodin, Česká televize jej bude vysílat 
v nezkráceném záznamu o den později, tedy v neděli 19. dubna na kanálu ČT2 od 20.00 
hodin.  

Ze skautu 
Milí přátelé, vážení spoluobčané, 
zdravím vás a ráda bych si s vámi připomněla svátek sv. Jiří, patrona 
všech skautů. Svatý Jiří byl římským důstojníkem, který zahynul při 
posledním pronásledování křesťanů kolem roku 302. Podle legendy, 
která vznikla v 5. století, projevil svou statečnost v boji s drakem. 
Symbolicky na tento zápas pohlížíme jako na boj dobra a zla. Naše  
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skautská družina jeho svátek oslaví při jarní výpravě na skautskou základnu ve Zlaté Koruně 
ve dnech 24. – 26. dubna. 

Ráda bych se s vámi v krátkosti podělila o historii českého skautingu. V roce 1911 
odjel do Anglie učitel tělocviku Antonín Benjamin Svojsík, aby viděl skauting 
na vlastní oči. O rok později již vydal knihu Český skaut, později nazvanou 
Základy junáctví, a zorganizoval první tábor ve Vorlovských lesích u Lipnice. 
Tábor byl pouze pro chlapce, ale v roce 1915 byl založen odbor pro dívčí 
výchovu. V roce 1931 se v Praze konalo první slovanské Jamboree, což je 
celosvětové setkání skautů. Zúčastnilo se ho celkem 15 000 skautů. 17. září 
1938 zemřel zakladatel českého skautingu A. B. Svojsík a byl pohřben na Vyšehradském 
hřbitově. Ve druhé polovině 20. století byla Junáku třikrát zakázána činnost. V roce 1990 
však byl na IV. sněmu Junáka opět obnoven. Přes všechny útrapy je nás dnes v České 
republice okolo 40 tisíc. Na závěr bych chtěla mezi nás pozvat všechna děvčata a chlapce, 
kteří mají o junácké hnutí zájem. 

Za skautskou družinu Berušky – Kaťuša 

Filipojakubská noc, 1. máj 
Noc z 30. dubna na 1. května byla dříve pokládána za magickou. Pálení 
čarodějnic, Filipojakubská noc, Walpuržina noc (užíváno v Německu na 
oslavu bohyně) nebo Beltine (keltský svátek jara, jako každý keltský den 
začíná večerem) to jsou výrazy užívané k noci, kdy se lidé schází u 

zapálených ohňů a slaví příchod jara. V našich krajích značí prvomájová noc rituál 
pálení čarodějnic. Avšak pochopitelně se pradávné původní zvyky, konané v tuto 
noc, pod tíhou plynoucího času tak trochu zdeformovaly. Především ve městech si 
tento svátek neudržel svůj původní charakter. Lidé si ho přizpůsobili a pojali jako 
rozmanitou zábavu plnou masek, piva a ohně. Ale i dnes můžeme objevit kouty 

České republiky, kde se originální pálení čarodějnic, inspirované starými Kelty, zachovalo. 
Tam je zvykem pálení vatry na tradičním místě, s tím řada místních variant zvyků - např. 
pálení domácího haraburdí na společné hranici, připalování košťat, jejich metání a nošení 
ohořelých zbytků do domu, aby jej ochránily. Podle pověstí totiž čarodějnice přicházejí do 
lidských obydlí i stájí, očarovávají lidi i zvířata, proměňují mléko u krav v krev a hnis, 
kradou mrvu nebo ji činí neplodnou, jedí malé děti a opíjejí se jejich krví. To zní jako vcelku 
povedený horor. Ať už se rozhodnete trávit čarodějnou noc kdekoli, určitě nezapomeňte na 
pořádný oheň. Vždyť právě ten očišťuje od zlých sil. Má moc nejen zmaru, ale i zdaru - jako 
zdroj světla a tepla. Prvomájová noc. Dodnes zůstala plná tajemství s podtextem milostné 
touhy a příslibu teplého jara. Buďte jako staří Kelti, jejichž milenci se v předvečer Beltainu 
vydávali do lesů a květen potom byl svátkem milostných her. Z této doby možná také 
pochází líbání pod rozkvetlým stromem na 1. máje. 
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Velikonoce 

Velikonoce jsou nejvýznamnějším křesťanským svátkem, který je oslavou zmrtvýchvstání 
Ježíše Krista, k němuž podle křesťanské víry došlo třetího dne po jeho ukřižování. V západní  
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křesťanské tradici Velikonoce připadají na neděli po prvním jarním úplňku, tedy na měsíc 
březen nebo duben. Slovanský název svátku, Velikonoce, se 
vztahuje na tzv. „velkou noc“, v níž byl Kristus vzkříšen. 
Lidové zvyklosti spojené s velikonocemi se pochopitelně 
místně liší. Vzhledem k blízkosti křesťanských Velikonoc a 
jarní rovnodennosti mohou mít tyto tradice původ 
v pohanských oslavách příchodu jara. Podobně jako mnoho 
jiných křesťanských svátků, se i Velikonoce přenesly mimo 
církev. Už od jejich vzniku jsou časem oslav a veselí. Dnes 

jsou i komerčně důležité, protože se na ně váže mnoho zvyků, k jejichž uskutečnění je třeba 
vynaložit nějaké úsilí nebo jen tak zajít na nákup. Prodávají se například velikonoční 
pohledy, ozdoby nebo cukroví v podobě velikonočních vajíček, beránků nebo zajíčků, které 
již neodmyslitelně patří k velikonočním symbolům. V Čechách je prastarou tradicí hodování 
a pomlázka. Na Velikonoční pondělí ráno muži a chlapci chodí po domácnostech svých 
známých a šlehají ženy a dívky ručně vyrobenou pomlázkou z vrbového proutí. Podle tradice 
muži při hodování pronášejí koledy, kdy nejznámější je určitě "Hody, hody doprovody, dejte 
vejce malovaný, když nedáte malovaný, dejte aspoň bílý, slepička vám snese jiný…”. Jestli 
dojde dříve na pomlázku nebo koledy záleží na situaci. Ačkoli může být 
vyšlehání bolestivé, není cílem způsobovat příkoří. Spíše je pomlázka 
symbolem zájmu mužů o ženy. Je mnoho výkladů pomlázky, jedním je 
odvození od pomlazení, tj. omlazení a proto muži používají mladé proutí 
s největším podílem životní síly, kterou jakoby předávají vyšlehané osobě. Z téhož důvodu 
ženy dávají jako odměnu za omlazení vajíčko, prastarý symbol nového života.  
Velikonoce se blíží a tak vám třeba zahrají do noty u nás méně známé říkanky – koledy pro 
kluky i pro holky. 
Velikonoční pro kluky:    Velikonoční pro holky: 
Upletl jsem pomlázku,    Kropenatá slepička 
je hezčí než z obrázku,    snesla bílá vajíčka, 
všechny holky, které znám,   obarvím je, vymaluji, 
navštívím a vymrskám,    všechny chlapce podaruji, 
než mi dají vajíčko,    pentličky si nastříhám, 
vyplatím je maličko    na pomlázku jim  je dám. 

-red- 

Kuchyně starého Pošumaví 
Již čtvrté pokračování z knihy Václava Malovického začneme tentokrát u koblih. Nejenom, 
že je mám rád, ale snad každá hospodyňka je umí upéct, přesto vybírám jeden recept 
z rodiny Jaroslava Františka Urbana, regionálního spisovatele Klatovska    a Nepomucka. 
VÝBORNÉ KOBLIHY TETINKY URBANOVÉ  

¼ litru smetany a šest žloutků šleháme v páře do zhoustnutí se dvěma 
lžícemi cukru. ½ kg polohrubé mouky dáme do mísy, zahřejeme, aby 
nebyla studená, zaděláme vpředu uvedenými vejci, 3 dkg droždí zkynutých, 
na které vezmeme trochu smetany a uvedeného množství, přidáme 4 lžíce 

másla, sůl, citronovou kůru, 2 lžíce rumu a 2 hořké mandle. Těsto hodně vytlučeme a hned 
děláme koblihy. Tyto koblihy jsou opravdu výborné, je to starý rodinný recept. 
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MERUŇKOVÝ BŮČEK HOTELU VLTAVA / VE VIMPERKU 
Suroviny: 1 kg nízkého vepřového bůčku, sůl, pepř, 10 dkg hrubé strouhanky, 5 dkg másla, 
35 dkg meruněk, 10 dkg rozinek dalmatinek, 2 lžíce pokrájených mandlí, 2 lžíce petrželky, 1 
lžíce sladké smetany 
 Bůček dobře rozklepeme do rovna a šíře, naklepeme, osolíme a opepříme. V misce 
smícháme strouhanku osmahnutou na másle, nadrobno pokrájené meruňky, omyté rozinky, 
nadlouho pokrájené mandle, petrželku (čerstvou i sušenou) a pokropíme smetanou. Maso 
pokryjeme touto nádivkou a svineme. Převážeme nití a dáme do středně rozpálené trouby 
péct. Otáčíme na pekáči a lehce podléváme bílým vínem. Podávalo se s opečenými 
bramborami nebo bramborovými šiškami. 
„Proti gustu žádný dišputát“, ale já takto připravený bůček mít nemusím. Přesto Dobrou 
chuť! 

Ing. František Záhora 

Obrázek měsíce – Jarní pohádka od Verunky 

 
 

TJ Černá – fotbalové soustředění žáků 

Naše fotbalové družstvo žáků se zúčastnilo soustředění od 5. do 8. března 2009. Soustředění 
proběhlo v hotelu Fontána Hrdoňov, kde jsme měli všechny služby k dispozici a vynikající 
celodenní stravu. Pro děti to byly náročné tři dny, protože se tvrdě trénovalo. Žáci 
absolvovali dvakrát denně halu, bazén, nechyběl ani výběh ven. V sobotu jsme se zúčastnili  
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fotbalového turnaje ve Velešíně. Byla to odměna po velké dřině. Výsledek určitě není 
důležitý, hlavně, že děti si zahrály a užily. Všem dětem se na soustředění moc líbilo a 
nechtělo se jim v neděli domů. Soustředění se uskutečnilo díky TJ Černá, která zaplatila 
podstatnou část nákladů a ochotě rodičů přispět a pustit děti. Obzvláště děkuji pánům 
Čerklovi Dominikovi, Davidu Kozákovi a Václavu Malému. 

Za TJ Černá – Daňo Jiří  

Slet čarodějnic a stavění májky 
Ve čtvrtek 30. dubna 2008 v 17.00 hodin zveme všechny občany ke 

stavění májky v prostoru nádvoří hasičské zbrojnice. 
Zároveň zveme všechny čaroděje a čarodějky na tradiční slet čarodějnic. 

Po čarodějném tanci bude odměnou opečený buřtík. 
Hasiči a SPOZ 

 
 

 

Posezení nad kronikou 

                                                                            
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Oznámení redakce 

Uzávěrka Zpravodaje obce Černá v Pošumaví na měsíc duben 2009 bude 24. dubna 
2009. Příspěvky můžete zasílat elektronickou poštou na adresu cudelka@seznam.cz nebo 
je předat v písemné podobě na obecním úřadě. 
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